
1 

 

PROTOKÓŁ  Nr XXI/2016 
Sesji Rady Gminy Manowo 

odbytej w dniu 25 listopada 2016 roku 
 
 
Sesję rozpoczęto o godz. 1122, zakończono o godz. 1250. Posiedzenie odbyło się w sali 
posiedzeń UG Manowo. 
 
Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 14 radnych wg załączonej listy 
obecności.  
 
Ponadto w obradach Sesji udział wzięli: 
1. Wójt Gminy  - Roman Kłosowski 
2. Sekretarz Gminy  - Irena Oleksy    
3. Skarbnik gminy            -         Bożena Tomaszewska 
4. Protokolant  - Anna Drabik 
 
 
Przed rozpoczęciem sesji wystąpił zespół z Wyszeborza „Sąsiedzi zza miedzy”.  

 
Ad. I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji 
Otwarcia XX Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie listy 
obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 14 radnych. 
 
Nieobecność: 

• Radny Marek Twardowski – nieobecność usprawiedliwiona. 
 

 
Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad. 
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady wystąpił z wnioskiem o wniesienie do porządku 
obrad projektu uchwały w sprawie poparcia Apeli Rady Gminy Dobrzeń Wielki, 
Rady Gminy Dąbrowa, Rady Gminy Komprachcice i Rady Miejskiej w Prószkowie o 
uchylenie rozporządzenia Rady Ministrów w części dotyczącej zmiany granic Gminy 
Dobrzeń Wielki, Gminy Dąbrowa, Gminy Komprachcice i Gminy Prószków. 
Poparliśmy już wcześniej apel gminy Dobrzeń Wielki o dokonanie zmian w ustawie o 
samorządzie gminnym, aby gminy mogły decydować o zmianie swoich granic. 
Dlatego powinniśmy kontynuować działania popierające dążenia gmin w tym 
zakresie.  
 
Do wniosku uwag nie wniesiono, w związku z tym Przewodniczący poinformował, że 
będziemy obradowali według nowego porządku obrad.   
 
 
I. Sprawy regulaminowe: 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji. 
2. Przyjęcie protokołu XX Sesji Rady Gminy. 
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w 

okresie międzysesyjnym. 
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji. 
6. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym. 
7. Interpelacje i zapytania. 
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8. Trybuna obywatelska. 

II. Sprawy problemowe: 
1. Zimowe utrzymanie dróg. 
2. Pierwsze czytanie projektu budżetu gminy na 2017 rok. 
3. Podjęcie uchwał w sprawie:  

a) zasad wnoszenia, cofania i zbywania udziałów i akcji przez Wójta 
Gminy Manowo, 

b) uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
gminy Manowo dla południowego fragmentu wsi Manowo, 

c) zatwierdzenia Planu Odnowy Miejscowości Wyszebórz, 
d) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia „Planu Gospodarki 

Niskoemisyjnej w Gminie Manowo na lata 2015-2020”, 
e) przyjęcia „Programu i zasad współpracy Gminy Manowo z 

organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami 
prowadzącymi działalność pożytku publicznego na rok 2017”, 

f) wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości, 
g) sprzedaży lokalu mieszkalnego nr 2 położonego w budynku nr 11 w 

miejscowości Manowo, 
h) rozpatrzenia skargi na Wójta Gminy Manowo, 
i) poparcia Apeli Rady Gminy Dobrzeń Wielki, Rady Gminy Dąbrowa, 

Rady Gminy Komprachcice i Rady Miejskiej w Prószkowie o 
uchylenie rozporządzenia Rady Ministrów w części dotyczącej 
zmiany granic Gminy Dobrzeń Wielki, Gminy Dąbrowa, Gminy 
Komprachcice i Gminy Prószków. 

4. Wolne wnioski i informacje. 
5. Odpowiedzi na interpelacje. 
6. Zakończenie. 

 
 

Ad.I.2. Przyjęcie protokołu XX Sesji Rady Gminy      

Protokół XX Sesji Rady Gminy przyjęty został 13 głosami za, przy 1 wstrzymującym 
się.  
 
 
Ad.I.3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach 
podejmowanych w okresie międzysesyjnym 

Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że w okresie międzysesyjnym 
zajmował się następującymi sprawami: 

� 7, 14, i 28 października oraz 4 i 18 listopada pełniłem dyżury w Urzędzie Gminy 
Manowo. 

� 13 października wpłynęło pismo z SKO w Koszalinie wraz ze skargą na Wójta 
Gminy Manowo od mieszkańca Bonina w celu rozpatrzenia przez radę Gminy. 
Sprawa została skierowana do Komisji Rewizyjnej. 

� 21 września odbyło się wspólne posiedzenie Komisji Rady Gminy.  
� Dokonałem analizy oświadczeń majątkowych radnych. Proszę o zapoznanie się 

z uwagami dotyczącymi sposobu wypełniania oświadczeń. U wielu osób 
powtarzają się te same błędy w każdym roku.  

� 28 października wpłynęło pismo od p. posła Stanisława Gawłowskiego 
dotyczące podjęcia stosownej uchwały w sprawie drogi S6. Rozmawialiśmy na 
ten temat z p. Wójtem i na razie nie będziemy podejmować żadnych działań, 
ponieważ nie ma jeszcze ostatecznych decyzji co do tej drogi. 

� 3 listopada wpłynęło pismo z Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska w 
Szczecinie w sprawie zaopiniowania projektu zarządzenia dotyczącego ochrony 
dla rezerwatu przyrody „Jezioro Lubiatowskie im. Prof. Wojciecha Górskiego”. 
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Po konsultacji z p. Magdaleną Osińską-Śliwą, która przeanalizowała 
zarządzenie podjęliśmy decyzję, że nie będziemy zgłaszać poprawek – dlatego 
też nie będziemy podejmować w tej sprawie uchwały. Zgodnie z pismem, jeśli 
w terminie 30 dni nie wniesiemy uwag, treść zarządzenia zostanie uznana 
przez RDOŚ za przyjętą przez nas.  

� 13 listopada w Rosnowie odbył się koncert z okazji święta Niepodlegości. 
� 18 listopada odbyło się spotkanie ze Strażą Gminną oraz wspólne posiedzenie 

stałych Komisji Rady Gminy. 
� 19 listopada uczestniczyłem w uroczystości wręczenia medali za długoletnie 

pożycie małżeńskie Państwu Stanisławie i Mieczysławowi Rybakowicz z 
Mostowa.  

 
 
Ad.I.4 Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym 
 

Wójt poinformował, że w okresie międzysesyjnym zajmował się następującymi 
sprawami:  
� Aktualnie odbywamy spotkania w ramach zebrań wiejskich. Do dnia wczorajszego 

odbyło się siedem zebrań. Zebrania przebiegają spokojnie, frekwencja w 
większości sołectw nie dopisuje.  

� Dwa dni temu odbył się przetarg na dostawę energii elektrycznej. Wpłynęły dwie 
oferty (Tauron, Energa). Przetarg wygrała firma Energa.   

� Zostałem zaproszony na obchody 60-lecia WKU. Gmina Manowo została 
wyróżniona pamiątką oraz indywidualnie Prezydent Koszalina i Wójt Gminy 
Manowo. Otrzymaliśmy medale pamiątkowe. W uroczystościach brało udział ok. 
200 osób (m.in. władze samorządowe i wojewódzkie). 

� Inwestycje: 
o Zakończyliśmy oświetlenie ulicy Poziomkowej, Porzeczkowej i 

Kretomińskiej. Czekamy tylko na podpisanie umowy na dostawę prądu. 
o Dzisiaj wysłaliśmy dokumentację do WFOŚ na termomodernizację klubu w 

Rosnowie oraz SP w Rosnowie. 
o Złożyliśmy również dokumentację na wodociąg w Wyszeborzu.  
o Oczyszczalnia ścieków w Rosnowie jest wykonana w ok 60%. Prace ziemne 

są zakończone, trwa wypełnianie komór. Teraz nastąpi wyposażenie w całą 
automatykę. 

o W ostatnich dniach zostały zamontowane dwie siłownie zewnętrzne w 
Manowie i w Rosnowie. 

o Wspólnie z Zarządem Dróg Powiatowych zrobiliśmy przejście dla pieszych 
w Boninie. Jest dobrze oznakowane i oświetlone.  

o Zarząd Dróg Powiatowych wyczyścił studzienki w Boninie. 
o Ku końcowi ma się inwestycja Lasów Państwowych – realizacja drogi 

między Wyszewem a Wiewiórowem. My również partycypowaliśmy w 
kosztach.  

o W przyszłym roku Nadleśnictwo Manowo będzie realizowało inwestycję – 
droga między Wyszewem a Wyszeborzem (w granicach lasu) oraz drogę z 
Mostowa do Ponik.  

o Postaramy się naprawić drogi: 
� Od klubu do lasu w Cewlinie – może będzie jutro poprawiona. 
� Niektóre drogi w Kretominie. 
Z powodu warunków atmosferycznych niektóre drogi są nieprzejezdne, 
pomimo że niedawno były robione. Musimy zrobić wszystko, żeby od 
2018 roku zacząć inwestowanie chociaż w jedną drogę z prawdziwego 
zdarzenia. Będziemy się starali o dofinansowanie z ochrony gruntów 
rolnych.  
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Ad.I.5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał 
podjętych na ostatniej sesji.  
 

Lp. Nr uchwały, 

Data uchwały 

Uchwała w sprawie Informacja o realizacji 

1. XX/159/2016 
30 września 2016 

rozpatrzenia informacji o przebiegu 
wykonania budżetu za I półrocze 2016 roku 

Zrealizowana, została przesłana do RIO w 

celu zbadania zgodności z prawem. 

2. XX/160/2016 
30 września 2016 

zmian w budżecie gminy na 2016 rok Zrealizowana, została przesłana do RIO w 

celu zbadania zgodności z prawem. Została 

opublikowana w Dzienniku Urzędowym 

Województwa zachodniopomorskiego. 

3. XX/161/2016 
30 września 2016 

sprzedaży lokalu mieszkalnego nr 4 
położonego w budynku nr 39 w miejscowości 

Bonin 

W trakcie realizacji, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem.  

4. XX/162/2016 
30 września 2016 

nadania nazw ulicom w miejscowości 

Cewlino, gmina Manowo 

W trakcie realizacji, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem. Została 

opublikowana w Dzienniku Urzędowym 

Województwa zachodniopomorskiego. 

5. XX/163/2016 
30 września 2016 

wysokości stawek podatku od nieruchomości Zrealizowana, została przesłana do RIO w 

celu zbadania zgodności z prawem. Została 

opublikowana w Dzienniku Urzędowym 

Województwa zachodniopomorskiego. 

6. XX/164/2016 
30 września 2016 

wysokości stawek podatku od środków 

transportowych 

Zrealizowana, została przesłana do RIO w 

celu zbadania zgodności z prawem. Została 

opublikowana w Dzienniku Urzędowym 

Województwa zachodniopomorskiego. 

7. XX/165/2016 
30 września 2016 

opłaty targowej Zrealizowana, została przesłana do RIO w 

celu zbadania zgodności z prawem. Została 

opublikowana w Dzienniku Urzędowym 

Województwa zachodniopomorskiego. 

8. XX/166/2016 
30 września 2016 

zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia 

„Planu Gospodarki Niskoemisyjnej w 

Gminie Manowo na lata 2015-2020” 

Została przesłana do Wojewody 

Zachodniopomorskiego w celu zbadania 

zgodności z prawem. Na dzisiejszej sesji 

nowy projekt uchwały zmieniający tę 

uchwałę. 

 
 
 
Ad.I.6. Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym 
 

Brak  
 
 
 
Ad.I.7.  Interpelacje i zapytania 
 

Jan Prus – Przewodniczący Rady:  
� Czy w gminie Manowo planowane jest spotkanie dotyczące zmian w oświacie? 

Do samorządów miały wpłynąć wytyczne do końca listopada.  
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Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: rozpoczniemy spotkania na przełomie 
lutego i marca (Dyrektorzy z rodzicami). Mieliśmy już 2 spotkania z dyrektorami nt. 
proponowanych rozwiązań. Wracamy do starego systemu: trzy szkoły podstawowe 
(Rosnowo, Manowo, Bonin) i  dwa przedszkola (Bonin, Rosnowo). Pozostaje kwestia 
przedyskutowania obwodów. Szkoda nam Kretomina, bo jest tam tyle dzieci (ok. 100), 
co w Manowie. Kilka lat wcześniej, na wniosek rodziców Kretomino weszło do obwodu 
w Koszalinie. Wątpię, żeby i rodzice i miasto Koszalin zgodzili się na zmianę obwodu.  
 
Radna Grażyna Góral: w drodze gminnej z osiedla w kierunku drogi powiatowej jest 
kilka dziur. Stale się powiększają i stają się niebezpieczne. Prosimy o naprawę 
szczególnie przed zjazdem na drogę powiatową. 
 
Radny Tomasz Padykuła: 

� Jeden z mieszkańców poinformował mnie, że złożył pismo w sprawie 
wyrównania drogi dojazdowej do posesji (m. posesją nr 11 a zjazdem do p. 
Iwaniszki). Chciałbym również poprzeć ten wniosek. 

� Czy istnieje możliwość dołożenia 3 lamp w Wyszeborzu na słupach istniejących 
(przy posesji nr 16, przy przejściu dla pieszych oraz na wjeździe na drogę 
powiatową do Policka – między sklepem a posesją p. Susz).  

 
Radny Michał Bamburak: 
� Droga cisowa w Cewlinie – doszliśmy do wniosku, że poczekamy do 2018 roku, 

żeby wybudować drogę z prawdziwego zdarzenia.  
� Chodnik koło p. Rusina – jest załamany. 
� Przepust koło p. Rusina – gmina to już robiła, ale nie wytrzymało długo. Widać, że 

jest załamany. Powinien na to popatrzeć fachowiec. Chodzi o to, że woda podmywa 
asfalt i w tym miejscu następuje załamanie.  

� Frezowanie pni – po obu stronach ulicy Lipowej pozostały pnie po lipach. Była 
mowa o możliwości wykonania tego jesienią – dlatego o tym przypominam. 

� Po informacji na zebraniach wiejskich nt. planów inwestycyjnych dot. montażu 
oświetlenia mieszkańcy zgłosili do p. Sołtys zapotrzebowanie na lampy: 

o Koło p. Spodynka (jest tam dom w budowie), 
o Przed p. Chromik, 
o Lampa k. p. Motyla (tam jest słup), 
o Koło klubu w celu oświetlenia parkingu, 
o Przy okazji budowy drogi na odcinku od p. Lubczyka do lasu, 
o Koło p. Jankocia i Kowalczyka. 

 
Wójt: jeśli mówimy o dowieszeniu oprawy (jest słup i linia) to kosz wynosi 400-500 zł. 
Tam, gdzie trzeba stawiać nową lampę, to budowa stacji z projektem i pozwoleniem 
na budowę długo trwa i kosztuje. Dlatego proszę spojrzeć do budżetu, w którym 
znajduje się już oświetlenie ul. Rolnej i ul. Poziomkowej (niezapłacona). W miarę 
możliwości zapotrzebowania na lampy będziemy realizowali, ale nie jest to łatwe, 
ponieważ potrzeb jest dużo. Weźmiemy te potrzeby pod uwagę i sukcesywnie 
będziemy realizować, ponieważ wykonanie wszystkiego naraz jest niemożliwe.  
 
Radny Stanisław Turowski:  

� Zjazd z drogi krajowej nr 11 do Bonina przez drogę kasztanową – proszę o 
oznakowanie tej drogi znakiem drogowym „skrzyżowanie z drogą 
podporządkowaną”. Powstrzymałoby to wielu kierowców przed 
wyprzedzaniem na tym odcinku.  

 
Radny Andrzej Sokalski: obecnie remontowana jest ulica Połczyńska i cały ruch 
drogowy skupia się na ulicy Kretomińskiej. Zapadają się już studzienki. Zwracam się 
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do p. Ireny Oleksy – radnej powiatowej o zwrócenie uwagi w Powiecie na ten stan 
rzeczy. Ten remont będzie trwał jeszcze rok (m.in. jeżdżą tiry, autobusy). 
 
Wójt: to jest problemem w całym kraju. Wszyscy starostowie walczą z GDDKiA, żeby 
nie zajeżdżać dróg powiatowych. Te drogi mają inne parametry i nie wytrzymają 
takiego obciążenia. Zakończenie inwestycji planują na grudzień 2017 roku. 
 
Radny Leszek Kondrat: cała droga kasztanowa jest drogą powiatową? 
 
Wójt: tak. GDDKiA była zdziwiona, że to jest droga powiatowa i traktowali ją jako 
zjazd. Zjazdów się nie oznacza, tylko skrzyżowania. My okazaliśmy dokument, że to 
jest droga powiatowa, natomiast Powiat uważa, że to nie jest droga powiatowa. 
Wystąpiliśmy powtórnie o oznakowanie skrzyżowania z drogą powiatową.  
 
 
Ad.I.8. Trybuna obywatelska 
 

Radna Sylwia Krępeć: 
� W imieniu mieszkańców naszego Sołectwa bardzo dziękuję p. Magdalenie 

Osińskiej-Śliwa – inspektorowi ds. ochrony środowiska za sprawne 
przeprowadzenie wycinki drzewa na cmentarzu w Wyszewie. Przez wiele lat 
spadały gałęzie i ludzie bali się, że drzewo się zawali. Zabiegaliśmy o to od 4 
lat. 

 
Sławomir Jamka – Przewodniczący Rady Osiedla w Rosnowie: 13 listopada w klubie 
osiedlowym w Rosnowie odbył się piękny koncert z okazji Święta Niepodległości. Sala 
była pełna. Uczniowie ze Szkoły Podstawowej w Rosnowie przygotowali pięknie 
montaż słowno-poetycki. Dziękuję p. dyrektor Joannie Margraf za przygotowanie tego 
montażu, zespołowi „Nestor”, dzieciom ze świetlicy środowiskowej w Rosnowie oraz 
na ręce p. Wójta, p. Marii Staciwie – dyrektor GOK. 
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: w następnym dniu po koncercie, jako Wójt 
Gminy Manowo wystosowałem list gratulacyjny do p. dyrektor SP Podstawowej w 
Rosnowie i dwóch nauczycielek za przygotowanie tak pięknej akademii.  
 
Robert Murii – prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo: 
� Panie Tomaszu, zgodnie z obietnicą przedstawiam kosztorys koszenia terenów 

zielonych w gminie Manowo. Przyjęliśmy, że koszenie mogłoby odbywać się raz w 
miesiącu, przy 2 pracownikach, przez 10 godzin dziennie w 7 miejscowościach: 
Cewlino (10 ha), Bonin (10 ha), Wyszebórz (2 ha), Grzybnica (2 ha), Kretomino (10 
ha), Manowo (2 ha), Wyszewo (3 ha). Do tego dochodzi dowóz 2 ludzi i zakup 3 
kosiarek Stihl (3 x 3.800 zł = 11.400 zł). Koszty  dowozu ludzi przedstawiają się 
następująco: Cewlino (5 km x 2 x 3 dni = 30 km), Bonin (1 km x 2 x 3 dni = 6 km), 
Wyszebórz (6 km x 2 x 1 dzień = 12 km), Grzybnica (20 km x 2 x 1 dzień = 40 km), 
Kretomino (5 km x 2 x 3 dni = 30 km), Manowo (4 km x 2 x 1 dzień = 8 km), 
Wyszewo (10 km x 2 x 2 dni = 40 km). Daje to nam 166 km z 1 miesiąc x 1 zł 
(paliwo) = 166 zł. Koszty wynagrodzenia: 2 ludzi x 14 dni x 10 godz. X 10 zł = 
2.800 zł (netto), brutto ok. 4.750 zł. Paliwo do kosiarek przy założeniach: spalanie 
0,8l/1 godz., 8 godzin pracy dziennie jednej kosiarki – 2 kosiarki x (8godz. X 0,8) 
x 14 dni x 4,60 zł/1 litr = 824,32 zł. Łącznie koszty koszenia wynoszą: 4.750 zł + 
166 zł + 825 zł = 5.741 zł miesięcznie. 

� Budowa oczyszczalni ścieków w Rosnowie jest bardzo zaawansowana. Mamy 
problem z papierologią oraz z finansowaniem tej inwestycji, ale myślę że razem z 
Wójtem poradzimy sobie z WFOŚ, który jest głównym udziałowcem w 90-
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procentowej pożyczce. Mam nadzieję, że wszystko dobrze się skończy i w 
przyszłym roku inwestycja zostanie zakończona. 

 
Ewa Trojanowska – Przewodnicząca Rady Osiedla w Boninie: skąd wzięłyby się 
pieniądze na wykaszanie terenów zielonych? 
 
Robert Murii – prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo: to jest tylko kalkulacja 
kosztów, jakie Spółka musiałaby ponosić przy wykonywaniu tego zadania.  
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: nie każdy sołtys czy przewodniczący rady osiedla 
musi przystać na propozycję p. prezesa, jeśli wyliczy, że wykona to taniej. Pieniądze 
na ten cel byłyby przeznaczone ze środków rad sołeckich. Niektóre sołectwa mają 
problem ze znalezieniem ludzi do pracy. To jest propozycja ze strony Spółki.  
Firmy, które zajmują się wykaszaniem mają stawki od 18 do ponad 20 groszy za m2 

(jeśli teren jest na skarpie, to doliczają 50% stawki). Możemy również przekazać na 
ten cel dotację z powiatu na utrzymanie dróg powiatowych.  
 
Radny Mirosław Pawlak: w Rosnowie zawiązała się grupa, która chce zorganizować 
kolejny finał WOŚP. Chcielibyśmy się zwrócić do Wójta z prośbą o udostępnienie 
pomieszczeń, a do Państwa apelujemy o pomoc w znalezieniu sponsora i gadżetów, 
które będzie można licytować. Zachęcamy również do współpracy (być może ktoś 
chciałby zaprezentować swoje umiejętności – występ artystyczny). Informację proszę 
kierować bezpośrednio do mnie.  
 
 
Ad.II.1. Zimowe utrzymanie dróg 
Wójt: wszyscy właściciele dróg (GDDKiA, ZDP i UG Manowo) mają rozstrzygnięte 
przetargi. My mamy ważne umowę do końca marca. U pozostałych zarządców nic się 
nie zmieniło, obowiązują te same kategorie i ta sama częstotliwość odśnieżania.  
Piasek jest przywieziony do każdej miejscowości. 
 
 
Ad.II.2. Pierwsze czytanie projektu budżetu gminy na 2017 rok 
 

Wójt: niektóre zgłoszone wcześniej inwestycje np. 2 punkty w Manowie (rejon koło 
p. Szejbacha i droga powiatowa do Wyszeborza) są zapisane w rezerwie. Ogrodzenie 
części boiska rekreacyjnego w Cewlinie również będzie również zapisane w rezerwie. 
Jeśli nam się uda spłacić w tym roku chociaż część faktury za oświetlenie ulicy 
Poziomkowej, to możemy kolejną inwestycję wpisać do rezerwy. Drugi rok 
funkcjonujemy bez kredytów i chcemy to kontynuować, dlatego musimy trzymać 
pewien rygor. W 2017 roku nie będzie takiej możliwości, abyśmy dodatkowo 
postawili 22 lampy, ale kilka nam się uda zrobić. Część lamp, o które Państwo 
zabiegacie, uda nam się zrealizować poprzez Zakład Oświetlenie-Północ.  
Na terenie gminy Manowo 400 opraw ma Zakład Oświetlenie-Północ i na ich 
instalacji możemy w ramach konserwacji 3-4 oprawy zawiesić w ciągu roku.  
Proszę to wziąć pod uwagę, w miarę posiadanych rezerw będziemy się starali 
sukcesywnie realizować wnioski mieszkańców zgłaszane na zebraniach wiejskich. 
Na tę chwilę ten budżet więcej nie wytrzyma. To jest projekt budżetu sporządzony 
przez Wójta, ale Rada może zadecydować, że ważniejsze są inne inwestycje i je 
zmienić.  
 
Radny Michał Bamburak:  

� Inwestycja w Cewlinie „sieć wodociągowa na działkach 182 i 183” – w którym 
miejscu te działki się znajdują? 



8 

 

Wójt: to równoległy teren do drogi powiatowej (za zakrętem obok p. 
Bamburaka). 

� Jeśli chodzi o drogi – to są drogi do p. Kucharczyka i na piaskownię? 
Wójt: tak. 

� Zgłaszaliśmy przeniesienie ogródka, oświetlenie i chodnik do świetlicy 
Wójt: oświetlenie jest, chodnik wykonamy w ramach bieżących remontów 

 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: opaskę w Grzybnicy będziemy realizowali 
również w ramach bieżących remontów. 
Jeszcze raz wyjaśnię – ok. 400 opraw ma Zakład Oświetlenia Północ z siedzibą w 
Sopocie (filia w Karlinie), ok 100 opraw konserwuje p. Michalski i 30 opraw ma 
Bonin. Koszt oświetlenia wyglądają następująco: 

� 209.000 zł – 400 opraw (17.400 zł miesięczny ryczałt), 
� Pozostała kwota przypada resztę opraw. 

 
Radny Mirosław Pawlak: czy plaża w Rosnowie jest ujęta w projekcie budżetu 
(wkład własny)? 
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: w projekcie jest ujęta dokumentacja. Jeśli 
się okaże, że jest możliwość dofinansowania, to będziemy o to zabiegali. Na tę chwilę 
nie jest zaplanowany wkład własny.  
 
Radny Mirosław Pawlak: czyli w przyszłym roku nie ma szans na realizację tej 
inwestycji? 
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: jak się okaże, że będzie nabór, to 
będziemy musieli coś zrobić, żeby ta inwestycja znalazła się w budżecie. Urząd 
Marszałkowski akceptuje też rozłożenie inwestycji na dwa lata.  
 
Radny Tomasz Padykuła:  

� Oświetlenie drogowe w miejscowości Wyszebórz (boisko) – na ten cel 
zaplanowane jest 15.000 zł. Czy to jest projekt? 

 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: chodzi o 2 lampy parkowe i skrzynkę 
energetyczną.  Jedna lampa z oprawą to koszt ok. 1800 zł. To są koszy projektu i 
wykonania.  
 
 
 
Ad.II.3. Podjęcie uchwały w sprawie: 
 

a) zasad wnoszenia, cofania i zbywania udziałów i akcji przez Wójta Gminy 
Manowo, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 listopada 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXI/167/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

b) uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego gminy 
Manowo dla południowego fragmentu wsi Manowo, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 listopada 2016 roku. Czy do tego 
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projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXI/168/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

c) zatwierdzenia Planu Odnowy Miejscowości Wyszebórz, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 listopada 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
Radny Tomasz Padykuła: w planie są zamieniony opis mocnych i słabych 
stron. 
Wójt: ten dokument musimy szybko dostarczyć do Szczecina, jako załącznik 
do wniosku na wodociąg.  
 
Uchwała otrzymała Nr XXI/169/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

d) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia „Planu Gospodarki 
Niskoemisyjnej w Gminie Manowo na lata 2015-2020”, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 listopada 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXI/170/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

e) przyjęcia „Programu i zasad współpracy Gminy Manowo z organizacjami 
pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność 
pożytku publicznego na rok 2017”, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 listopada 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXI/171/2016, podjęta została 13 głosami za, przy 1  
wstrzymującym się  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

f) wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 listopada 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXI/172/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

g) sprzedaży lokalu mieszkalnego nr 2 położonego w budynku nr 11 w 
miejscowości Manowo, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 listopada 2016 roku. Czy do tego 
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projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXI/173/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

h) rozpatrzenia skargi na Wójta Gminy Manowo, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: otrzymaliście Państwo projekt uchwały. 
Jest wniosek Komisji Rewizyjnej o uznanie skargi za nieuzasadnioną. Czy do 
tego projektu uchwały są jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXI/174/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

i) poparcia Apeli Rady Gminy Dobrzeń Wielki, Rady Gminy Dąbrowa, Rady 
Gminy Komprachcice i Rady Miejskiej w Prószkowie o uchylenie 
rozporządzenia Rady Ministrów w części dotyczącej zmiany granic 
Gminy Dobrzeń Wielki, Gminy Dąbrowa, Gminy Komprachcice i Gminy 
Prószków 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: czy do tego projektu uchwały są jakieś 
pytania lub wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXI/175/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

 
 
 
Ad.II.2. Wolne wnioski i informacje 
 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: 28 listopada o godz. 10.00 w Urzędzie Gminy  
Manowo odbędzie się spotkanie z przedstawicielami Stowarzyszenia 
Środkowopomorska Grupa Działania w ramach kampanii informacyjnej z gminami 
członkowskimi.  
 
 
Ad.II.3. Odpowiedzi na interpelacje 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez: 
- G. Góral:  

� Droga gminna prowadząca od drogi powiatowej do osiedla – te dwie dziury 
załatamy masą na zimno, natomiast zagłębienie z prawej strony dopiero na 
wiosnę. 

- T. Padykuły:  
� Droga dojazdowa –  w poniedziałek z p. Agnieszką zlustrujemy i zobaczymy 

jaki będzie zakres prac.  
- Interpelacje dotyczące lamp – odpowiedzi udzielę w styczniu, ponieważ przy 

podpisywaniu umowy będę miał możliwość rozmawiania z dyrektorem i będę 
wiedział, ile lamp będą w stanie dołożyć na istniejących słupach.  

- M. Bamburaka:  
� Droga cisowa –  cieszę się, że taka decyzja zapadła. Będziemy się starali o 

dofinansowanie z funduszu ochrony gruntów rolnych. Warunkiem jest, aby 
droga miała 4 m szerokości. Zwężenie nawet o 0,5 m skutkuje obniżeniem 
dofinansowania o 25%. Będziemy musieli wyciąć część drzew.  
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� Przepust – w poniedziałek z p. Agnieszką pojedziemy i zobaczymy, bo na tę 
chwilę trudno mi się do tego odnieść. 

� Frezowanie – zgłosiła się jedna firma z Goleniowa, ale zrezygnowaliśmy, bo 
koszty były bardzo duże. Jeszcze raz wystąpię do PZD, aby w ramach 
współpracy chociaż część korzeni wycięli po kosztach własnych.  

� Lampy – odp. j.w. 
- S. Turowskiego: 

� Skrzyżowanie – do tej pory GDDKiA traktowała je jako zjazd, a zjazdów się 
nie oznacza. Dwa razy dokumentowaliśmy, że jest to skrzyżowanie z drogą 
powiatową. Czekamy teraz na odpowiedź.  

 
 
 
Ad.II.4. Zakończenie 
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął 
Obrady XXI Sesji Rady Gminy Manowo. 
 
 
Protokołowała: 
Anna Drabik 


